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Setkání nad strategií MAS Lípa pro venkov, z.s. pro období 2021 – 2027 

Téma: Veřejná správa 

Datum konání: 7. 10. 2020 

Místo konání: Slavošov, budova OÚ 

Přítomni: viz prezenční listina 

Jednání se konalo od 13 hod. v budově OÚ ve Slavošově. 

Na začátku setkání účastníci definovali svá očekávání. Dále byla formou řízené diskuze provedena 

základní SWOT analýza území. Byla definována pozitiva a negativa dané oblasti a účastníci diskutovali 

nad problémy, které z debaty vyplynuly. Současně se pokusili o definování jejich řešení. Závěrečná 

část byla věnována shrnutí výsledků a identifikaci nejpalčivějších problémů.  

 

POZITIVA 

◦ Existuje rozvojový plán území (zastaralý), obce mají vlastní PRO 

◦ Konají se pravidelná setkání, existuje výměna zkušeností – DSO funguje 

◦ Dobrá bezpečnostní situace v obcích, nejsou problémy 

◦ Vznik destinačního managementu TOKUKO x Kraj Blanických rytířů 

◦ Místní produkce - RZ KUTNOHORSKO – Palírna Bohdaneč, Pivovar Zbraslavice… 

 

NEGATIVA 

◦ RUD – po zlepšení hrozí propad kvůli COVID-19 

◦ Při hranicích Středočeského kraje vzniká oblast vnitřní periferie  

◦ Velké rekreační oblasti na Zručsku i Zbraslavicku 

◦ Kůrovcová kalamita – promítne se do péče o lesy a do druhové skladby 

 

VEŘEJNÁ DOPRAVA A OBSLUŽNOST 

◦ Dopravní obslužnost území  se řeší společně  - Arriva, ČSAD Benešov – vyhovující stav 

◦ Železniční trať KH – Zruč nad Sázavou  prochází  rekonstrukcí. Prodej budov ČD (nádraží) 

obcím (Zbraslavice, Černíny). Rušení vlakových přejezdů např. k chatám – zmenšit počet. 

◦ Posázavský Pacifik - opravy železniční trasy (Horka II, Zruč) – využití v CR – probíhá 

rekonstrukce žel mostu ve Vlastějovicích 

◦ Arriva a ČD nespolupracují na jízdních řádech – nenavazující spoje 
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◦ Chybí dálkové spoje na Prahu (s výjimkou Zruče) 

◦ Na většině spojů malá vytíženost dopravy – u ŽD je třeba sezónní posílení 

◦ Dotované taxi ve Zruči (zčásti jako sociální služba) – spolupráce s obcemi (Řendějov, 

Chabeřice Horka II) – cca 4. 000 Kč/rok 

◦ O víkendech problematické spojení (jedině vlak)  

◦ Vlastní mikrobusy (podpora nákupu) Pertoltice mají tuto službu– podpora na nákup 

mikrobusu, otázka řidič, pojištění - problematické  

◦ Revize spojů veřejné dopravy a propojení se sousedním krajem a Prahou (PID) 

◦ Integrace spojů 

◦ VRT – nepřinese území žádný efekt, pouze zničí dosud zachovalou krajinu 

 

KOMUNIKACE 

◦ Špatný stav místních komunikací (je jich hodně, dlouhodobý problém) – trvá, ze zdrojů MAS 

pouze omezeně v souvislosti s jinými akcemi = najít jiný zdroj  

◦ Krajské komunikace se opravují – rekonstrukce II/126 - čerpání prostředků EU  

◦ Existuje síť cyklotras – dnes by chtělo revidovat a přeznačit – Zbraslavicko – přeznačit, Zruč – 

cyklosteska podle Sázavy, Horka II – propojení směrem na Zruč a dále na Vysočinu  – problém 

s pozemky. 

◦ Nově vzniklé komunikace = společná zařízení  KPÚ (Červené Janovice, Opatovice I, Zavadilka, 

Paběnice, Úmonín, Zbraslavice) – možnost propojení - lepší kooridnace propojení – KPÚ mají 

Opatovice I, Černíny, Kácov, Paběnice 

◦ Možnosti společného postupu – nové čekárny, dopravní opatření – společné projekty DSO 

znovu podpořit 

◦ Lesní cesty – nesplnily očekávání  (Paběnice, Chlístovice - drahé, nejsou prioritou)  

◦ Chodníky – zlepšení (Červené Janovice, Zbraslavice, Zruč n/S), na malých obcích 

neekonomické  - smysl ve větších obcích (školy), v souběhu s krajskými komunikacemi 

◦ Opravy mostů – Středočeský kraj – priorita (drahé)  

 

VEŘEJNÁ SPRÁVA 

◦ Internet – obce řeší sami - SamNet (nespolehlivý), Tlapnet + 3KNET, Hranice net -  v pořádku 

– možnost zrychlení, podpora MPÓ v souvislosti s pokládáním ing. Sítí 

◦ Vysokorychlostní internet – možnost pokládky kabelů v souvislosti s budováním  ing. sítí – 

např. ČEZ (problém je čas), musí to být provedeno odborně 
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◦ Rozhlas – dotace na bezdrátový - obce využily (Zbraslavice, Pertoltice) – protipovodňová 

opatření 

◦ Webové stránky – Galileo, s.r.o., drahé, ale „funkční“ i co se týče webové přístupnosti – Obce 

v obraze – 50 obcí z MAS mají, jiná firma Mobilní  rozhlas (Vlastějovice, Zruč) 

◦ Zpravodaje – jen některé obce - vydává Kácov, Zruč, Paběnice 

◦ Elektronické úřední desky – dotace z IROP, výhoda počátečního pořízení, problém provoz + 

servis 

◦ Czechpoint má většina obcí 

◦ Pokračuje omezování služeb – pošta (PP) – Vlastějovice, Kácov, Úmonín, Č. Janovice 

Bohdaneč, spořitelna – bankomaty – ČS – zrušena pobočka ve Zbraslavicích 

◦ Mapové portály – územní plán (aktualizace, digitalizace) – Horka II – mapotip 

◦ Zabezpečení úřadů – bezpečnostní zajištění software 

 

ŠKOLSTVÍ 

◦ Nejsou kapacitní problémy v ZŠ a MŠ  

◦ Potřeba  běžné rekonstrukce bez vazby na KK - soc. zařízení, střechy, … 

◦ Dětské skupiny – řeší kapacitu MŠ (Paběnice, Čestín, Zruč) – naplněná 

◦ Pro „dvouleťáky“  se předpokládá  návrat Jeslí – nebezpečí rušení dětských skupin 

◦ „Skomírající školy“ – Červené Janovice, co s ní? 

◦ Vytvořit ze škol centra celoživotního vzdělávání – zázemí pro kroužky (změna přístupu 

ředitelů i ministerstva) – problém – nařízení a normy 

◦ Kvalita vzdělávání klesá – zbytečně moc předmětů, není jednotná koncepce, každá škola učí 

jinak  

◦ Eduzměna – Zruč nad Sázavou – rozjíždí se projekt  

◦ Problémy s distanční výukou v současné situaci (nepřipravení učitelé) – dotace na připojení a 

technické vybavení 

 

ZDRAVOTNICTVÍ A SOCIÁLN Í PÉČE 

◦ Funguje systém základní zdravotní péče, stanice RZP (Zbraslavice, Zruč)  

◦ Praktický lékař, pediatr, zubař – možnost nabídky ordinací – vybavení ordinací (Hujer) 

◦ Zruč nad Sázavou – specialisti (kožní, oční apod.)  
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◦ Zpracován nový plán soc. služeb – snaha o deistitucionalizaci, rozšířit služby z města na více 

na venkov  

◦ LCC domácí péče, Život plus, Oblastní Charita,  

◦ Vznikají nová komunitní centra se SS (Opatovice I, Bohdaneč, Košice…) – komunitní centra = 

dostupná sociální služba – dále podporovat 

◦ Stárnutí populace = vyšší  poptávka = příspěvky obcí 

◦ Sociální byty – dokončují se Zbraslavice, v plánu Opatovice I – z EU i národní dotační tituly, 

projektový záměr – Zruč, malý zájem 

 

VOLNOČASOVÉ AKTIVITY 

◦ Dostatek spolků – hodně akcí 

◦ Divadelní  ochotnický spolek při TJ Sokol Paběnice 

◦ Kroužky pro děti – Zruč nad Sázavou (spolkový dům), jinde nedostatek vhodných prostor – 

obce nemají prostory = potřeba podpory kluboven 

◦ Snaha o vznik komunitních center (Opatovice, Bohdaneč) – podpora místní aktivní komunity 

– shromažďovací  prostory  

◦ Hasiči – mají vybavení na zásah (zejména JPO 3), horší v oblasti volnočasových aktivit – 

obnova hasičáren – spíše na volnočasové aktivity, rekonstrukce  hasičárny - Vlastějovice 

◦ Chátrající  sokolovny ve větších obcích (Červené Janovice, Zbraslavice) – větší akce 3-5 mil. Kč 

na rekonstrukce 

◦ Sportovní oddíly – fotbal, sokolové – vznikla nová hřiště (umělá) ČJ, Zbra)     – v menších 

obcích malé využití – chybí zázemí sportovišť (Horka II) 

◦ Herní prvky pro děti a seniory (dětská a fitnes hřiště) – Zruč mají, obnova a doplnění 

Vlastějovice 

◦ Vybudování vodního areálu ve Zruči nad Sázavou (přírodní koupaliště Zruč)  – momentálně ve 

fázi studie, skatepark, dopravní hřiště 

◦ Letní areály – údržba a další investice (Paběnice, Opatovice, Úmonín, Horka II) 

 

PAMÁTKY 

◦ Stav památek se postupně zlepšuje – Zruč, Ostrov, Úmonín, Malešov,  Zbraslavice  (špatné - 

zámek Červené Janovice, zámek Nová  Lhota) – problém vlastnictví – navázat na DT v 

předchozím období 
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◦ Velký problém jsou venkovské kostely – opravené Zruč, Třebětín, Pertoltice, Zbraslavice, 

Hodkov, Paběnice…( jiné chátrají  - Nová Lhota, ČJ, Slavošov, Michalovice, Vilémovice – není 

využití – hrozí převod na obec   

◦ Drobné sakrální památky – dotace ze SZIF(křížky, sochy)- obce využívaly – znovu opravení 

kapliček (Paběnice, Řendějov, Zbraslavice, …) – využívat pře MMR 

◦ Pokusit se více využít TOKUKO  

 

 

TECHNICKÁ INFRATRUKTURA 

◦ Problém voda ? - Většina obcí má vodovod  – Vrchlice Maleč – dosud nemají Opa, Čer, Třeb, 

Šti, Blud, - Vlastějovice a Úmonín budují – problém s vodou Zbraslavice, Vlastějovice, 

Slavošov, Paběnice, Řendějov, Želivec, Zruč – místní části). 

◦ Splašková kanalizace – velký dluh, naráží na roztříštěnou sídelní strukturu – mají pouze Zruč, 

Zbra – místní části, Úmo – Horka II (následující rok), Vlastějovice v místních částech, D. 

Pohleď 

◦ Alternativní „chytré řešení“ – systém DČOV (místní části Zbra, Pert, - připravují Opa – 

výhodou zhruba 1/10 nákladů – monitorovací systémy 

◦ Na části území realizována plynofikace – Zruč nad Sázavou, Paběnice – dnes již není aktuální – 

není zájem 

◦ Elektřina do země – problém veřejné osvětlení – poplatky za uložení do obecních pozemků  

◦ Při kabelizaci možno pokládat chráničky pro rychlý internet – dlouhodobé řešení – nově i 

vedení po VN 

 

ŽIVOTNÍ PROSTŘEDÍ 

◦ Kůrovec – změna prostředí – jiná skladby dřeva, velké ekonomické ztráty na obecních lesích – 

lesní technika + ochrana výsadby  

◦ Zemědělství – zemědělské brownfieldy, hyzdí obce Opatovice, Paběnice…. – nevyřešené 

majetkové vztahy – najít systémové využití pro potřeby obce -  

◦ Boj se suchem – obnova vodních nádrží (rybníky) – vznik studie pro celé území MAS – 

Chabeřice, Řendějov, Vlastějovice, Horka II, Třebětín – projekt rybník, historické rybníky – je 

zájem 

◦ Požární nádrže – vhodné pro obnovu, omezeno plochou(v ZČ využity na koupaliště) – ČJ a 

další 

◦ Obnova cest = prostupnost krajiny, KPÚ – vzor v historických mapách – naráží na velké 

zemědělce - problém 



 

6 

   

◦ ÚSES – připraveny v KpÚ – v realizaci Úmonín, Opa - nový přístup – biokoridory – 

podporovaná činnost, výhodou zpracované pozemkové úpravy 

◦ Zeleň v intravilánu – u nás dostatek, spíše pro vetší města – velká složitost, navíc v souběhu 

vyhlášeny  národní DT – OPŽP – nebylo využito  - spíše chtějí  úpravy veřejného prostranství. 

Uvažuje: Zbraslavice, ČJ, Opatovice 

 

ODPADOVÉ HOSPODÁŘSTVÍ 

◦ Odpady – skládky Trhový Štěpánov, Čáslav (Radim)  

◦ Fungující odpadové hospodářství – AVE, FCC 

◦ Společný postup – rozumné ceny, ale zvyšují se – budou končit smlouvy 

◦ ZEVO Mělník x ZEVO Opatovice n.L. – dostupnější  - chce to jednotný postup obcí – 

spolupráce s Čáslaví a KH – proběhla konference k odpadům v Čáslavi 

◦ Třídění – největší problém zelený odpad – obce mají vyřešeno 

◦ Využití odpadního tepla – bioplynky – není spolupráce se zemědělci 

◦ Vlastní překladiště (třídírna) v majetku obcí 

◦ Zvýšením daně z nemovitostí (rekreační koeficient) získat finanční zdroje na služby pro 

rekreanty  

 

HROZBY 

◦ Zvyšující se propad finančních prostředků obcí kvůli COVI-19  

◦ Zánik drobných podnikatelů a služeb na venkově v souvislosti  s COVID-19 

◦ Zhoršení  stavu místních komunikací 

◦ Stárnutí populace – potřeba zajištění služeb pro seniory 

◦ Území DSO je středočeským pohraničím, při hranici krajů vzniká vnitřní periferie 

◦ Problém rekreantů – chtějí služby, negenerují příjmy 

 

Po zasedání účastnící obdrželi karty projektových záměrů, do kterých mohou zaznamenat své 

plánované projekty pro období 2021 – 2027. 

Jednání řídil: Radek Tvrdík 

Zapsala: Iveta Marhanová 

 


